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Het nieuwe jaar is alweer dagen oud, je vergist je minder en minder met het jaartal en 
je goede voornemens ben je haast weer vergeten. Alles gaat weer zijn gewone gang. 
Zijn gewone gang? Zo zou ik het niet helemaal zien. Het leven is niet gewoon. Elke dag 
van het jaar is een godsgeschenk, met alles wat een dag kan inhouden: spannende, 
maar ook taaie uren, zorgeloze en smartelijke, blije en droeve. Elke dag is anders en 
elke dag ben je een dag ouder. Elke dag ook met de opdracht er iets van te maken. 
Ik heb gezocht naar een woord dat ik dit jaar als motto zou kunnen geven en heb het 
ƎŜǾƻƴŘŜƴ ƛƴ ŜŜƴ ƻǳŘ ǇǊƻŦŜǘŜƴǿƻƻǊŘΥ άLƴ ǎǘƛƭƭŜ ōŜǊǳǎǘƛƴƎ ƭƛƎǘ ǳǿ ǊŜŘŘƛƴƎΣ ƛƴ ǊǳǎǘƛƎ ver-
trouwen ǳǿ ƪǊŀŎƘǘΦέ 
De ziekte van deze tijd is geen tijd te hebben. Geen tijd om even stil te staan bij ons-
zelf. Wie meent dat men met haasten en werken zonder ophouden de grootste kracht 
ontwikkelt, die vergist zich. Er ligt een grote, dikwijls ongebruikte kracht in het stil ma-
ken, een kracht die herstellend en vernieuwend werkt. 
Wat is de grootste kracht in de wereld? Geld? Nee, angst! Er is echter één kracht die 
groter is: geloof! En geloof betekent: vertrouwen! Vertrouwen in God en in onszelf. Die 
twee gaan heel goed samen als het tweede zich laat gezeggen door het eerste. 
Mijn wens is dat het motto van de profeet ook het uwe mag zijn zodat stilte en ver-
trouwen je de kracht geeft om, bewust levend, moeilijkheden het hoofd te bieden. 
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Actualia 

 

Nieuwe website Vicariaat onderwijs Mechelen-Brussel  
www.vikom.be 
 
Op 16 december 2013 lanceerde het Vicariaat onderwijs Mechelen-Brussel zijn nieuwe 
website www.vikom.be Φ 5Ŝ ŀŦƪƻǊǘƛƴƎ Ψ±ƛƪƻƳΩ ǎǘŀŀǘ ǾƻƻǊ Vicariaat Katholiek Onderwijs 
MŜŎƘŜƭŜƴΦ .ƛƧ ŘŜ ΨōŜΩ ƳŀƎ ǳ ƎŜǊǳǎǘ ŀŀƴ Brussel Europese hoofdstad denken, om de 
band met de hoofdstad, die ook tot het aartsbisdom behoort, te benadrukken. 

 

Het Vicariaat Onderwijs had al lang nood aan een meer dynamische website, die ook 
meer interactieve mogelijkheden biedt. Dat was niet te realiseren met de oude websi-
te www.kerknet.be/vic.onderwijs.mb waarvan de URL (lees: de benaming) bovendien 
onmogelijk te memoriseren viel. De oude website blijft nog een tijd online bestaan 
naast de nieuwe, hoewel het niet de bedoeling is dat u daar nog gebruik van maakt. De 
vikomwebsite bevat immers heel wat meer informatie en is geactualiseerd.  
 
Een andere belangrijke reden om een nieuwe website te creëren is de ver doorgedre-
ven reorganisatie van het Vicariaat onderwijs met de drie diensten: de dienst pedago-
gische begeleiding, de dienst identiteit en de dienst schoolorganisatie. De startpagina 
van www.vikom.be laat u meteen die drie diensten zien, waardoor u sneller tot zoek-
resultaten komt. We tonen ook meer wie wŜ ȊƛƧƴ όȊƛŜ ŘŜ ŦƻǘƻΩǎ Ǿŀƴ ŀƭƭŜ ƳŜŘŜǿŜǊƪŜǊǎύ 
Ŝƴ ǿŀǘ ǿŜ ŘƻŜƴ όȊƛŜ ŦƻǘƻΩǎ Ŝƴ ǾŜǊǎƭŀƎŜƴ Ǿŀƴ ŀŎǘƛǾƛǘŜƛǘŜƴύΦ  
 
We moedigen de interactiviteit aan via fora of de mogelijkheid vragen te posten, bv bij 
Veiligheid en preventie (rubriek van dienst schoolorganisatie). Wie nog niet in het be-
stand van VONDeling zit, kan op de startpagina zijn of haar e-mailgegevens invoeren. 
In een archiefmap zijn ook alle reeds verschenen nummers van VONDeling vertegen-
woordigd (eveneens op de startpagina).  
 
Leerkrachten en directies kunnen bij de dienst pedagogische begeleiding en identiteit 
(afdeling godsdienstinspectie) heel wat documenten raadplegen en formulieren invul-
len, wat de doorstroming van informatie en communicatie sterk kan bevorderen. Ik 
zou zeggen: test het maar uit en laat ons bij gelegenheid weten op welke punten we 
de website nog kunnen verbeteren of verfijnen. Het blijft een work in progress, en wel-
licht zijn er nog wat hiaten en kinderziektes die verholpen dienen te worden. 
 
Parallel met de nieuwe website zijn ook alle e-mailadressen die verbonden waren aan 
kerknet vervangen door eigen vikomadressen. Het is heel eenvoudig: alle medewer-
kers van het vicariaat onderwijs hebben een e-mailadres dat is samengesteld uit: 
voornaam.familienaam@vikom.be . Het Vicariaat onderwijs zelf heeft als algemeen e-
mailadres info@vikom.be.  
Voorlopig blijven de kerknetadressen nog even in omloop, maar het is toch raadzaam 
alle adressen in uw e-mailbestanden aan te passen zoals hierboven uitgelegd. 
 
aƛǎǎŎƘƛŜƴ ǾǊŀŀƎǘ ǳ ȊƛŎƘ ŀŦ ǿŀŀǊƻƳ ǿŜ ƴƛŜǘ ƻǇǘŜŜǊŘŜƴ ǾƻƻǊ ΨǾƛŎƻƳΩΣ ƻƳ ŘŜ Ŏ Ǿŀƴ ǾƛŎŀǊi-
aat te behouden. De reden is simpel: vicom staat op het worldwide web al voor een 
andere organisatie, en we konden ons geen verwarring veroorloven. Hopelijk raakt de 
term vikom met K snel ingeburgerd, zodat u blindelings de website kunt vinden en de 
e-mailadressen kunt inbrengen. Veel zoek- en leesgenot. 
 

http://www.vikom.be/
http://www.kerknet.be/vic.onderwijs.mb
http://www.vikom.be/
mailto:voornaam.familienaam@vikom.be
mailto:info@vikom.be
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Foto: tijdens de gespreksronde 
van schoolbesturen in Hever-
lee, voor de regio Leuven, op 7 
maart 2013 

Infoavonden bestuurlijke schaalvergroting 
 

In ons vorig nummer van VONDeling (nr 8 ς november 2013) publiceerden wij onze 
ΨŀŀƴōŜǾŜƭƛƴƎŜƴ ōƛƧ ŘŜ ƎǊƻŜƛ ƴŀŀǊ ǎŎƘŀŀƭǾŜǊƎǊƻǘƛƴƎ Ǿŀƴ ǎŎƘƻƻƭōŜǎǘǳǊŜƴΩΦ ²Ŝ ƎŜōǊǳƛƪǘŜƴ 
die eigen aanbevelingen vanuit het Vicariaat onderwijs en het DCIM (Diocesaan Comité 
van Inrichtende Machten) bij verschillende infoavonden in afwachting van een visie-
tekst vanuit het Vlaams Secretariaat van het Katholiek Onderwijs (VSKO). Die is intus-
sen, op 15 november 2013, verspreid via de nieuwsbrieven van de verschillende Ver-
ōƻƴŘŜƴ ƳŜǘ ŀƭǎ ǘƛǘŜƭΥ ΨSchoolbesturen in het katholiek onderwijs. Krijtlijnen voor een 
ǘƻŜƪƻƳǎǘƛƎŜ ōŜǎǘǳǳǊƭƛƧƪŜ ǎŎƘŀŀƭǾŜǊƎǊƻǘƛƴƎΩΦ  
 

Het Vicariaat en het DCIM sluiten zich volledig 
aan bij die tekst, waarin de meeste van onze 
ΨŀŀƴōŜǾŜƭƛƴƎŜƴΩ ǘŜǊǳƎ ǘŜ ǾƛƴŘŜƴ ȊƛƧƴΦ Aanslui-
tend voegen wij er tijdens infosessies voor 
schoolōŜǎǘǳǳǊŘŜǊǎ ƴƻƎ ŜƴƪŜƭŜ ΨƻǾŜǊǿŜƎƛƴƎŜƴΩ 
aan toe, die als leidraad kunnen dienen bij 
verdere gesprekken rond bestuurlijke schaal-
vergroting. Door het afschieten van het voor-
ontwerp van decreet is de druk wat van de 
ketel, maar dat is volgens het VSKO en het 
Vicariaat geen reden om de dynamiek van 
gesprekken tussen schoolbesturen over 
schaalvergroting te fnuiken. Wellicht zal de 
Vlaamse Regering het voorontwerp tijdens 
een volgende legislatuur weer oppikken en 
dan is het goed dat we intussen onze school-
besturen verder voorbereiden op een onver-

mijdelijke, noodzakelijke evolutie. Trouwens, de vragen naar informatie blijven komen. 
 
De voorbije weken verleende de directeur van de Dienst Schoolorganisatie zijn mede-
werking aan verschillende infoaǾƻƴŘŜƴ ǾƻƻǊ ǎŎƘƻƻƭōŜǎǘǳǳǊŘŜǊǎΣ ǳƛǘ ŘƛǾŜǊǎŜ ǊŜƎƛƻΩǎΦ hǇ 
14 november 2013 waren alle schoolbesturen van de ruime regio Leuven, samen met 
hun directeurs, uitgenodigd in een aula van de Katholieke Hogeschool Leuven. Na een 
korte inleiding door Roger Haest, voorzitter van het Comité van Afgevaardigden van 
Inrichtende Machten van de scholengemeenschap secundair onderwijs van Leuven, 
kwamen drie getuigenissen aan bod: Raf Somers, algemeen directeur van de basis-
school De Kraal in Herent, vertelde over de geplande samenwerking van zijn scholen-
gemeenschap met die van de Katholieke Scholen Kessel-Lo en nog enkele schoolbestu-
ren uit andere Leuvense scholengemeenschappen basisonderwijs. Het is de bedoeling 
daar één grote scholengemeenschap met alleen basisscholen van te maken, met als 
vooruitzicht dat deze constructie later de basis kan zijn voor een bestuurlijke schaal-
vergroting. 
De voorzitter van de vzw Leuvense Katholieke Scholen aan de Dijle (LKSD), Paul Jans-
sens, lichtte vervolgens het ontstaan en de structuur toe van de (meer dan tien jaar 
geleden doorgevoerde) fusie van verschillende schoolbesturen tot één nieuwe vzw, 
met zowel basis- als secundaire scholen in het centrum van Leuven. Een directielid ge-
tuigde over de concrete werking per niveau. 
Als derde getuigenis schetste Roger Haest de organisatiestructuur van de Annuntiaten 
Heverlee. Stefan Tanghe, directeur met coördinerende opdracht, vertelde enthousiast 
ƻǾŜǊ ŘŜ ŘŀƎŜƭƛƧƪǎŜ ǿŜǊƪƛƴƎ Ǿŀƴ ōŀǎƛǎǎŎƘƻƭŜƴ ƛƴ ȊƻΩƴ ǎǘǊǳŎǘǳǳǊΦ 
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Foto: tijdens de gespreksronde 
van schoolbesturen in Hever-
lee, voor de regio Leuven, op 7 
maart 2013 

Guido François, directeur van 
de Dienst Schoolorganisatie, 
vertolkte vervolgens de aanbe-
velingen en overwegingen van 
het Vicariaat onderwijs en het 
DCIM. De aanwezigen hadden 
van hem een exceloverzicht 
gekregen van de hele regio Leu-
ven, inclusief de regio Zoniën, 
met de gegevens van de 
schoolbesturen, hun scholen 
met het aantal leerlingen, de 
scholengemeenschappen waar-
toe ze behoren en de adressen. 
Met dat materiaal beschikt ie-
dereen over de basisinformatie 
nodig om verkennende ge-
sprekken te voeren. 
 

In de vragenronde suggereerde een directeur of het vicariaat niet kon zorgen voor een 
vast eenvormig stramien waarmee schoolbesturen elkaar kunnen bevragen over alle 
aspecten van hun organisatie, identiteit, pedagogisch project e.d.. Andere vraagstellers 
vonden dat ze voldoende tijd moesten krijgen om zich over de nieuwe situatie te be-
zinnen en de gevraagde verkenningsronde voor te bereiden.  
Het was een geslaagde infoavond, die op vraag van de aanwezigen nog een vervolg zal 
krijgen tegen het einde van het schooljaar. 
 
Op 19 november 2013 kwamen de schoolbesturen van de scholengemeenschap Hage-
land samen in de basisschool van Linden om zich eveneens te laten informeren over de 
recente evoluties. Ook zij kregen van Guido François en Wouter Jaecques, pedagogisch 
begeleider van de scholengemeenschappen basisonderwijs, de nodige informatie. Na 
verdere bespreking in hun respectieve schoolbesturen zouden ze eind januari 2014 
opnieuw samenkomen om verdere stappen te bespreken. Wat opviel uit de reacties 
was dat het Hageland op een kruispunt gelegen is van verschillŜƴŘŜ ǊŜƎƛƻΩǎΥ [ŜǳǾŜƴΣ 
Aarschot-Diest en Tienen. Daardoor is het moeilijk om te kiezen bij welke regio de 
schoolbesturen van deze scholengemeenschap het best aansluiten als het om bestuur-
lijke schaalvergroting gaat. Hun leerlingenpopulatie trekt voor het secundair onderwijs 
immers naar alle windstreken. 
 
Op 16 december 2013 was het de beurt aan de regio Noord-oost-Brabant om alle 
schoolbesturen en directeurs bij elkaar te brengen voor een infoavond over bestuurlij-
ke schaalvergroting, in de school voor buitengewoon onderwijs De Bremberg in Mo-
lenstede-Diest. De 55 aanwezigen vertegenwoordigden schoolbesturen van de hele 
regio Aarschot-Diest, van Haacht tot Tessenderlo. Ook zij kregen alle uitleg en cijferge-
gevens van Guido François. Daarna volgden zoals in Leuven getuigenissen: Agnes 
Claeys lichtte er het model van LKSD (zie hierboven) toe, Greet Vermeire de organisa-
tiestructuur van de zusters van Vorselaar en zuster Lea Moerenhout, tevens modera-
tor, de structuur van de Annuntiaten van Heverlee, die ook in Diest een campus heb-
ben. 
Bij de vragenronde vroeg een aanwezige bestuurder of het niet zinvol was nu al een 
nieuwe vzw op te richten binnen de scholengemeenschap basisonderwijs om beter 
voorbereid te zijn op de bestuurlijke schaalvergroting. Antwoord: een koepel-vzw op 
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Foto: infoavond over bestuur-
lijke schaalvergroting op 16 
december 2013 in de Brem-
berg in Molenstede - Diest 

het niveau van een scholenge-
meenschap of fusie van de 
schoolbesturen tot één vzw 
voor de scholengemeenschap 
kan misschien een goede tus-
senstap zijn, maar men moet 
nagaan of het die energie waard 
is als men daarna nog tot een 
grotere fusie moet overgaan. 
Binnen het samenwerkingsver-
band van een scholengemeen-
schap is het ook mogelijk veel 
verder te gaan dan de minimale 
afspraken die een scholenge-
meenschap moet maken. Zo kan 
men ook al sterke engagemen-
ten aangaan die lijken op die 

van eenzelfde bestuur, en intussen ervaren welke weerstanden of andere knelpunten 
men moet overwinnen. 
 
Een volgende infovergadering is gepland op 13 januari 2014, voor de schoolbesturen 
en voorzitters en coördinerend directeurs van de scholengemeenschappen basis- en 
secundair onderwijs van de regio Klein-Brabant, in Liezele bij Puurs. Voor de regio 
Mechelen, waarvoor de dienst schoolorganisatie al heel wat consultatiegesprekken 
heeft gevoerd, plant het vicariaat onderwijs een infovergadering op dinsdag 1 april 
2014 om 19u in het Diocesaan Pastoraal Centrum in Mechelen. 
 
Intussen krijgt de dienst schoolorganisatie geregeld vragen naar cijfergegevens van 
ōŜǇŀŀƭŘŜ ǊŜƎƛƻΩǎΦ {ŎƘƻƻƭōŜǎǘǳǊŜƴΣ /!{{- of CAIM-voorzitters of coördinerend direc-
teurs kunnen die gegevens krijgen als ze in hun regio verkennende gesprekken of 
infomomenten willen organiseren. 
De contouren van het verwachte decreet zijn door de politieke situatie wat vervaagd 
en misschien zullen bepaalde normen en parameters in de nieuwe legislatuur door een 
(vermoedelijk) nieuwe minister wat bijgesteld worden. Toch is het weinig waarschijn-
lijk dat het plan om schoolbesturen aan te moedigen om aan schaalvergroting te doen 
volledig verlaten wordt. We hopen dat onze schoolbesturen beseffen dat er zelfs zon-
der wettelijke verplichtingen iets dient te gebeuren. Om het Bijbels te zeggen: laten we 
ǿŀŀƪȊŀŀƳ ōƭƛƧǾŜƴ Ŝƴ ƻƴȊŜ ƭŀƳǇŜƴ ōǊŀƴŘŜƴŘ ƘƻǳŘŜƴΧ 
 

Vormingsinitiatieven VIMKO 
 
Vorming Inleiding in het financieel beleid 
 
Op 17 december 2013 lieten een 35-tal schoolbestuurders zich in het Diocesaan Pasto-
raal Centrum in Mechelen inwijden in de wereld van het financieel beheer. De organisa-
tie was in handen van de Dienst Inrichtende Machten van het Katholiek Onderwijs (be-
horend tot VIMKO).  
 
Na enige vertraging omwille van het drukke verkeer, waardoor ook de lesgever te laat 
kwam, verzorgde VIMKO-vormingsmedewerkster Lieve De Valck de inleiding. Ze gaf 
een overzicht van de financieringsmiddelen waarover een school kan beschikken: sala-
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FotoΩǎ boven en onder: heel 
wat belangstelling van school-
bestuurders voor de VIMKO-
vorming over het financieel 
beleid, gegeven door Herman 
Van Impe 

ristoelagen, werkingsmiddelen (waarvan een deel gekleurde), bouwsubsidies en eigen 
middelen. Ze verwees voor meer informatie naar de Gids voor besturen, vorig school-
jaar uitgegeven door VIMKO (blzn 63 tot 69) en naar de nieuwsbrieven van de Verbon-
den van het Katholiek Onderwijs, waar geregeld de bedragen van de werkingsbudget-
ten in gepubliceerd worden. 
 

  
 
Professor Herman Van Impe, bedrijfsrevisor, arriveerde net op tijd om ons een ΨƛƴƭŜi-
ŘƛƴƎ ƛƴ ƘŜǘ ŦƛƴŀƴŎƛšƭŜ ōŜƭŜƛŘΩ te geven. Hij had gezorgd voor een uitgebreide documen-
tatiemap, die duidelijk op maat van een onderwijs-vzw was. Het VSKO heeft enkele 
jaren geleden van de Vlaamse Regering bekomen dat katholieke onderwijs-ǾȊǿΩǎ όƳŜǘ 
basis- en/of secundair onderwijs) een iets eenvoudiger model van jaarrekening moch-
ten hanteren. Ze zijn echter niet verplicht het VSKO-model te volgen. In dat geval geldt 
in elk geval het model dat de vzw-wetgeving oplegt. Dat komt voor 95% overeen met 
het VSKO-ƳƻŘŜƭΦ YƭŜƛƴŜ ǾȊǿΩǎ ƳƻƎŜƴ Ǿƻƭǎǘŀŀƴ ƳŜǘ ŜŜƴ ŜŜƴǾƻǳŘƛƎŜ ƪŀǎōƻŜƪƘƻǳŘƛƴƎΣ 
maar dienen goed in het oog te houden wanneer ze eventueel die status van kleine 
vzw verliezen, bv bij aankoop van een gebouw kan het zijn dat ze boven de norm ko-
men en meer verplichtingen hebben. 
 

Het eerste blad van een jaarrekening is be-
langrijk. Ieder lid van de raad van bestuur 
staat erop vermeld, met de juiste naam en het 
juiste adres. Het is belangrijk dat de mandaten 
niet verjaard zijn. De toelichting is ook heel 
relevant, hoewel die meestal, ten onrechte, 
niet gelezen wordt. Een claim kan de toekom-
stige situatie immers hypothekeren.  
 
Herman Van Impe hielp ons, aan de hand van 
concrete voorbeelden, een balans en een re-
sultatenrekening te interpreteren van een 
dubbele boekhouding. De formulering en de 
rubricering zijn van groot belang om na te 
gaan of de financiële toestand voor de volgen-
de jaren gezond is of dringend maatregelen 
vereist. Hij gaf het verschil aan tussen liquidi-
teit en solvabiliteit en tussen verenigingen met 

positief bedrijfskapitaal en met negatief bedrijfskapitaal. De kleuren die in de syllabus 
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gehanteerd werden bij de verschillende rubrieken waren daarbij een grote hulp. Zijn 
boodschap was om in het kader van aansprakelijkheid duidelijk je schulden te laten 
zien in de boekhouding. 
Er volgden nog tal van voorbeelden en voor een leek in het vak was het wel even slik-
ken wat er allemaal bij komt ƪƛƧƪŜƴΦ {ƻƳƳƛƎŜ ōŜǎǘǳǳǊŘŜǊǎ Ǿŀƴ ƪƭŜƛƴŜ ǾȊǿΩǎ ƘƻƻǇǘŜƴ 
dat ze nog lang gespaard zouden blijven van de dubbele boekhouding, maar met een 
schaalvergrotingsoperatie van besturen in het vooruitzicht is het eerder aangewezen 
dat ze zich geleidelijk voorbereiden op die professionelere manier om met het financi-
eel beleid om te gaan. 
 
5Ŝ ǾƻǊƳƛƴƎǎŀǾƻƴŘ ǿŀǎ ŘǳƛŘŜƭƛƧƪ ŜŜƴ ΨƛƴƭŜƛŘƛƴƎΩΦ 5Ŝ ƳŀǘŜǊƛŜ ƛǎ ǘŜ ƛƴ ƎŜǿƛƪƪŜƭŘ Ŝƴ ǘŜ 
veelomvattend om in een paar uur uit de doeken te doen. Wellicht zullen vele deel-
nemers de nood voelen aan een of meer vervolgsessies. Dat was in elk geval mijn be-
scheiden aanvoelen. Maar dat het belangrijk is dat elk bestuur het financieel beheer 
ernstig neemt om moeilijkheden te vermijden, is nu wel heel duidelijk. 

 
Andere vormingsinitiatieven dit schooljaar 
 
De VIMKO biedt dit schooljaar nog andere vormingscursussen aan die beantwoorden 
aan noden van schoolbesturen. Even ter herinnering: 
 
Thema Datum en plaats 

Basisvorming: Kompas voor de bestuurder Maandag 20/01 en 03/02/2014   19u-22u 
Diocesaan Pastoraal centrum Mechelen 

Voorjaarsseminarie Dinsdag 18/03/2014   19-22u 
Diocesaan Pastoraal centrum Mechelen  

Diocesane jaarvergadering Dinsdag 03/06/2014   18-21.30u 
Provinciehuis Leuven 

 
±ƻƻǊ ŘŜ ŜŜǊǎǘƪƻƳŜƴŘŜ ǾƻǊƳƛƴƎ ΨYƻƳǇŀǎ ǾƻƻǊ ŘŜ ōŜǎǘǳǳǊŘŜǊΩ ǿŜǊŘŜƴ ŘŜ nieuwe be-
stuurders van de laatste jaren extra aangeschreven via mail. Ook de Dienst Schoolor-
ganisatie stuurde hen een herinnering. De vorming is immers heel nuttig voor nieuwe 
schoolbestuurders, die hun weg nog moeten zoeken.  

 
Vorming op maat 
 

Daarnaast kunnen besturen nog teamgerichte vorming op maat vragen met betrekking 
tot de volgende waaier: 

¶ Vorming: wat en hoe? 

¶ Vorming voor bestuurders met een rol als evaluator 

¶ Nu nadenken over morgen 

¶ Identiteit en pastoraal 

¶ Beter besturen, zelfevaluatie als hulpmiddel 

¶ Schouder aan schouder, exploreren van de relatie bestuur-directie 

¶ Concreet uitbouwen van de samenwerking tussen besturen 

¶ Schouder aan schouder in de scholengemeenschap basisonderwijs 

¶ Inspraak 

¶ Personeelsbeleid 
Voor dit maatwerk is er een forfaitaire onkostenvergoeding van 50 euro per sessie. 
 
Meer info of inschrijven: op www.nascholing.be/vimko 
Helpdesk inschrijvingen: tel: 02 507 07 80 en nascholing@vsko.be  

http://www.nascholing.be/vimko
mailto:nascholing@vsko.be
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Overheidsopdrachten 
Stand van zaken 

 

De vzw Interdiocesane Raad Overheidsopdrachten (I.R.O.) had het de voorbije maan-
den erg druk en het belooft alleen maar drukker te worden. 
 
Evaluatie raamcontract handboeken basisonderwijs 
 
Zoals in vorig nummer al vermeld, heeft de vzw I.R.O. een enquête gehouden bij de 
basisscholen over het huidige raamcontract handboeken. De deelname aan die bevra-
ging was zeer goed, zowel van scholen die ingetekend hadden als door scholen die dat 
niet hadden gedaan. We hebben de resultaten van de enquête niet alleen intern be-
sproken, maar ook met de vertegenwoordigers van Boek.be, de organisatie die de be-
langen behartigt van uitgevers en boekhandelaars. Ook boekhandels die niet hadden 
meegedongen naar het raamcontract werden bevraagd naar de reden daarvan. Wie 
toegang heeft tot de website www.ro-bisdommen.be kan daar de resultaten van de 
ŜǾŀƭǳŀǘƛŜ ŘƻǿƴƭƻŀŘŜƴ όƛƴ ƘŜǘ ƘƻƻŦŘƳŜƴǳ ƪƭƛƪƪŜƴ ōƛƴƴŜƴ ŘŜ ƳŀǇ ΨbƛŜǳǿǎōǊƛŜǾŜƴ Ŝƴ 
ŎƻƴǘǊŀŎǘƛƴŦƻǊƳŀǘƛŜΩύΦ ²ƛƧ ǾŀǘǘŜƴ Ȋe voor u samen: 
 
Van alle 175 scholen die hadden ingetekend voor het contract handboeken kwamen er 
66 (37,7 %) uit het aartsbisdom Mechelen-Brussel. Het is ongeveer in die verhouding 
dat onze basisscholen ook hebben geantwoord op de evaluatie-enquête. Van de 176 
respondenten waren er 71 % ingeschreven in het contract, 29 % niet. De resultaten 
mogen dus zeker representatief genoemd worden. Een lichte meerderheid vond de 
communicatie rond de aankondiging van en de inschrijving voor het raamcontract tij-
dig en duidelijk, dus daar kan zeker iets aan verbeterd worden. De communicatie rond 
de gunning van het contract scoort een stuk beter: twee derde van 
de scholen vonden die duidelijk. De deadline voor inschrijving lag 
voor 58 % van de respondenten te vroeg, die voor de definitieve 
bestelling kwam slechts voor 36 % te vroeg, voor 9 % zelfs te laat. 
De inschrijvingsprocedure was voor ruim de helft eenvoudig. Een 
vierde van de scholen vond ze ingewikkeld. Voor 12 % was ze te uit-
gebreid. 
Wat de communicatie tussen de scholen en de boekhandels betreft vond drie vierde 
van de scholen dat ze tijdig gecontacteerd werden. 7 op de 10 scholen vonden dat ze 
eenvoudig nabestellingen konden plaatsen. Nog wat meer scholen verkregen tijdig een 
leveringsafspraak en vonden dat er rekening werd gehouden met hun wensen. Bij de 
meesten verliepen de leveringen dan ook goed en waren de facturen correct. Ook over 
de communicatie met de boekhandel was de overgrote meerderheid zeer te spreken. 
Wat de prijzen betreft ging maar 36 % akkoord met de stelling dat de prijzen beter wa-
ǊŜƴ Řŀƴ ƘŜǘ ǾƻǊƛƎŜ ƧŀŀǊΣ ŜŜƴ ƪƭŜƛƴŜ ƘŜƭŦǘ ŀƴǘǿƻƻǊŘŘŜ ΨƴŜǳǘǊŀŀƭΩΦ мп ǎŎƘƻƭŜƴ Ǝŀŀƴ ƳŜǘ 
die stelling niet akkoord en menen dus dat ze meer betalen. 
Op de vraag of de ingeschreven scholen opnieuw zouden instappen antwoordt 54 % ja, 
оо ҈ ƳƛǎǎŎƘƛŜƴ Ŝƴ ф ҈ ƴŜŜƴΦ п ҈ ǾǳƭŘŜ ƴƛŜǘǎ ƛƴΦ ²ƛŜ ΨƴŜŜƴΩ ŀƴǘǿƻƻǊŘŘŜ ǾƻƴŘ ŘŜ ǇǊo-
cedure, de bestelling  en het invullen van de gegevens op de website veel te ingewik-
keld. Het zou handiger zijn mochten de scholen niet alle titels en ISBN-nummers zelf 
moeten invoeren en kunnen kiezen uit een lijst die reeds gereed is ingebracht. Wie de 
ƪŜǳȊŜ ΨƳƛǎǎŎƘƛŜƴΩ ŀŀƴƪƭƛƪǘŜ ƘƻƻǇǘŜ Řŀǘ ŘŜ ǎŜǊǾƛŎŜ ōƛƧ ƳƻƎŜƭƛƧƪ ǿƛǎǎelende leveranciers 
dezelfde zou blijven en suggereerde enkele versoepelingen. 
 
Van de scholen die niet ingeschreven hadden, overweegt 7 % in te schrijven en 62 % 
misschien. 19 % geeft aan niet te willen inschrijven. 12 % blijft het antwoord schuldig. 

http://www.ro-bisdommen.be/
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Het belangrijkste motief is uiteraard dat ze in orde willen zijn met de wet overheidsop-
drachten. Het is meestal niet van harte, want de meeste scholen zijn tevreden over de 
huidige leverancier of de service van de uitgevers bij wie ze rechtstreeks kunnen be-
stellen. 
 
De aandachtspunten die de directeurs meegaven aan de vzw I.R.O. waren de volgende: 
V Duidelijker en sneller communiceren met betrekking tot de winnaar, met bijho-

rende voorwaarden; 
V Vooraf de timing van heel de procedure meedelen; 
V Vroeger gunnen, waardoor scholen die een vroegere levering wensen dat zo 

kunnen afspreken; 
V Voorkomen van tijdsdruk; 
V Voorkomen dat uitgeverijen reageren zoals ze in februari 2013 gedaan hebben 

(via Boek.be); dat creëerde onduidelijkheid; 
V Eenvoudiger bestellen; 
V Duidelijkheid i.v.m. bestellingen van bepaalde hoeveelheden (sommige werk-

boekjes werden alleen in sets van 5 of 10 verkocht en het was niet duidelijk 
hoe dat ingegeven diende te worden); 

V Duidelijkheid i.v.m. de wet overheidsopdrachten 
 
Vóór we de resultaten van de enquête kenden, hadden we met de werkgroep van 
I.R.O. al oplossingen uitgewerkt naar een snellere en betere communicatie, een ver-
eenvoudiging van de inschrijvingsprocedure en van het bestek. Dat soort aanpassingen 
zal wellicht helpen om ook meer boekhandelaars te overtuigen om mee te dingen naar 
het contract. Dat bleek ook uit de resultaten van de aparte bevraging bij boekhandels 
die niet mee gedaan hebben. 
 
Na de grondige bespreking van bovenvermelde enquêtes en na een paar overlegver-
gaderingen met Boek.be besloot de vzw I.R.O. de volgende aanpassingen door te voe-
ren met het oog op een volgend contract: 

¶ We werken opnieuw met percelen maar die worden niet opgesplitst per bisdom 
maar per arrondissement; op die manier kunnen er meer plaatselijke boek-
handelaars meedingen; 

¶ We vereenvoudigen het bestek en de procedure om in te tekenen: we vragen 
geen prijzen meer per handboek, maar een kortingspercentage; scholen die-
nen geen ellenlange lijsten meer in te vullen, ze zullen hun bestellingen via de 
website van de leverancier kunnen doorgeven; 

¶ We proberen het bestek vroeger te publiceren, zodat de gunning en de leverin-
gen vroeger kunnen gebeuren; 

¶ We sluiten een contract af voor één schooljaar met mogelijkheid om het met 
nog een jaar te verlengen indien alles goed verloopt; 

¶ We schrijven de service van het ter plekke gesorteerd leveren van handboeken 
per leerjaar in als vast selectiecriterium; 

¶ Boek.be schrijft zijn leden aan om hen tot deelname en een goede dienstverle-
ning aan te sporen en vermijdt dat er nog verwarrende tegencommunicatie de 
wereld ingestuurd wordt. 

 
Aangezien het schooljaar al een eind gevorderd is, zullen de scholen heel binnenkort 
opnieuw uitgenodigd worden in te schrijven op het vernieuwd raamcontract handboe-
ken, werkboeken en ander didactisch materiaal voor leerkrachten en leerlingen basis-
onderwijs. 
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Nieuw raamcontract huisbrandolie mei 2014- eind april 2018 
 
Intussen is de intekenperiode voor het nieuwe raamcontract huisbrandolie afgesloten. 
Het is een ongezien succes. 314 onderwijs- en andere instellingen tekenden in, waar-
van 101 (bijna één derde) uit het aartsbisdom. Elke intekenaar moest via een applicatie 
in de website www.ro-bisdommen.be zijn gemiddeld jaarverbruik van huisbrandolie 
ingeven. Er werd voor meer dan 8,5 miljoen liter ingetekend. Een van de verklaringen 
van het succes is dat het bisdom Hasselt vorige keer niet had meegedaan en nu ineens 
met 75 instellingen deelneemt. Uiteraard is er ook het feit dat de wet overheidsop-
drachten sedert 1 juli 2013 onbetwistbaar van toepassing is en dat schoolbesturen er 
tegen op zien om zelf bestekken uit te werken. Hopelijk kunnen ze er ook financieel bij 
winnen. Ook nu weer wordt het raamcontract in percelen verdeeld, per bisdom. Ver-
wacht wordt dat het contract tegen half februari 2014 gegund kan worden. U kunt het 
bestek raadplegen op de startpagina van de website www.ro-bisdommen.be door te 
ƪƭƛƪƪŜƴ ƻǇ ŘŜ ƪƴƻǇ Ψ.ŜŘǊƛƧǾŜƴΩΦ 
 
Andere energiecontracten 
 
Over de nieuwe contracten voor aardgas en elektriciteit vanaf 2015 krijgt u binnenkort 
meer informatie. De huidige contracten lopen immers af eind 2014 en het is dus tijd 
om werk te maken van de nieuwe. 
 
Raamcontract kantoorpapier 
 
Dat contract loopt nog heel het jaar 2014. We mochten zelfs aankondigen dat de firma 
Inapa vanaf 8 januarin 2014 een lichte prijsdaling heeft toegepast omdat de marktprijs 
voor papier met meer dan 1% is gedaald. Een meevaller. 
 
Infosessies wet overheidsopdrachten 
 
In navolging van het aartsbisdom Mechelen-Brussel organiseren nu ook de andere bis-
dommen informatiesessies of praktische workshops rond de wet overheidsopdrach-
ten. Het bisdom Hasselt organiseerde in de loop van het eerste 
trimester een infosessie, vooral gericht op boekhouders van 
scholen. Op 30 januari 2014 nodigt het Diocesaan Secretariaat 
Katholiek Onderwijs (DSKO) van het bisdom Antwerpen direc-
teurs en schoolbestuurders uit voor praktische workshops in het 
DSKO, Noorderlaan 108, 2030 Antwerpen. Op 6 februari 2014 is 
het de beurt aan het vicariaat onderwijs van het bisdom Gent, in 
Marialand 31. 
Of we een dergelijk initiatief ook dienen te herhalen in het aartsbisdom zal afhangen 
van de vragen die we krijgen. 
Intussen heeft ook de Dienst Investeringen Katholiek Onderwijs 
(DIKO) initiatief genomen. Directeur Dirk Vanstappen verspreid-
de rond half december een uitgebreid stappenplan waarin de 
wet overheidsopdrachten bevattelijk wordt uitgelegd (op de 
website van Diko vindt u die tekst en ook een leidraad uitgege-
ven door de Vlaamse Gemeenschap: www.diko.be. Binnenkort 
vindt er een overleg plaats tussen DIKO, de vzw I.R.O. en de vzw 
Serviko (bisdom Brugge) om afstemming te krijgen wie welke dienstverlening kan ver-
zorgen in verband met de overheidsopdrachten. 

http://www.ro-bisdommen.be/
http://www.ro-bisdommen.be/
http://www.diko.be/
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Foto boven en onder:  
Brandweerkapitein Dieter 
Brants geeft de diocesane 
stuurgroep preventieadviseurs 
een rondleiding in de Leuven-
se brandweerkazerne 

Stuurgroep preventieadviseurs speelt op (brand)veilig 
Bezoek aan de brandweerkazerne Leuven 

 

Op 19 november 2013 organiseerde de diocesane stuurgroep preventieadviseurs als 
interne vormingsactiviteit voor de eigen stuurgroepleden een bezoek aan de brand-
weerkazerne van Leuven, met aansluitend een vergadering waarin de stuurgroep ver-
der het programma uitwerkte voor een nieuw vormingsinitiatief voor preventieadvi-
seurs, directeurs en bestuursleden op 20 maart 2014. 

 
Kapitein Dieter Brants, een vroegere ingenieur bij de firma Imec, was 
met zijn twintig jaar ervaring als verantwoordelijke voor de brand-
weeroperaties, de ideale gids voor het bezoek aan de brandweerka-
zerne van Leuven, in de schaduw van de reusachtige campus Gast-
huisberg. Hij gaf ons een inkijk in de organisatie van het volledig pro-
fessionele brandweercorps van de Dijlestad. De deelnemers van onze 
stuurgroep waren vooral geïnteresseerd welke rol de brandweer kon 
spelen bij brandbeveiliging en ςpreventie in scholen. De brandweer 
kan vooral advies geven. Als ze bijkomende eisen wil opleggen die 
niet in de wetgeving zijn opgenomen, dan moet ze motiveren waar-
om. Ze vraagt jaarlijks een verslag volgens de geldende normen. Een 
norm is bindend als hij in het KB staat. Branddetectie blijkt niet ver-
plicht te zijn. Steeds geldt de code van goed vakmanschap, bv zorg 
ervoor dat er een vluchtweg is. 
 
Na het theoretische gedeelte volgde een rondleiding, in de sportzaal, 
de refter, de vergaderzaal voor crisissituaties, de kelder voor brand-
simulatieoefeningen, de kleedkamers, de wasplaats voor de kledij en 

ƘŜǘ ƳŀǘŜǊƛŀŀƭΧΦLƴ ŘŜ ƎŀǊŀƎŜ ƳŜǘ ŘŜ ōǊŀƴŘǿŜŜǊǿŀƎŜƴǎ ǘƻƻƴŘŜ ŘŜ ƪapitein de verschil-
lende pompen, brandweerslangen en al het andere materiaal dat brandweermannen 
gebruiken om verkeersslachtoffers te bevrijden uit de wrakken, of om zich een weg te 
banen in brandende gebouwen. Erg indrukwekkend allemaal, zoals ook de voorschrif-
ten en procedures waar alle brandweerlui zich aan moeten houden, omwille van de 
veiligheid. In de controle- en oproepkamer zagen we hoe de modernste technieken 
gebruikt worden om een noodoproep binnen de kortste keren te beantwoorden met 
concrete actƛŜ ƴŀŀǊ ŘŜ ƧǳƛǎǘŜ ƭƻŎŀǘƛŜΦ /ƘŀǳŦŦŜǳǊǎ Ǿŀƴ ōǊŀƴŘǿŜŜǊŀǳǘƻΩǎ Ƴƻeten de stad 
en haar om-
geving werke-
lijk straat per 
straat kennen, 
omdat alleen 
vertrouwen 
op GPS niet 
volstaat. 
 
Tot slot lieten 
we ons over-
halen om de 
toren te be-
klimmen, 
waarin een 
klimmuur ge-
installeerd is 
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Foto boven: toelichting bij 
museumstukken en bij de 
herdenkingsplaat voor brand-
weermannen die in een brand 
bleven. 
Foto rechts: zicht op de par-
king van het UZ Gasthuisberg 
vanuit de brandweertoren 

en de brandweerslangen te drogen worden 
gehangen. Klimmen moesten we niet doen, 
maar enkele honderden traptreden bestij-
gen deed ons ook al naar adem happen. 
Maar het uitzicht over de hele Gasthuis-
bergcampus en de brandweersite was dan 
ook de moeite waard en eveneens adembe-
nemend. 

We werden even stil toen de kapitein ons een herdenkingsplaat toonde van brand-
weermannen die in een brand gebleven waren. Gelukkig bleef het aantal ongelukken 
van die aard beperkt. De veiligheidsvoorschriften zijn dan ook heel strikt. Daar konden 
de preventieadviseurs zich helemaal in vinden, want het is ook hun dagelijkse taak om 
daar in de scholen voordurend op te hameren. 
 
Vormingsactiviteit voor preventieadviseurs, directeurs, ander personeel en bestuur-
ders ς 20 maart 2014  
 
Zoals hierboven aangegeven bogen we ons na het bezoek aan de brandweerkazerne 
over een nieuw vormingsinitiatief, zoals we dat vorige schooljaren hebben uitgewerkt 
rond aankoopbeleid. 
 
Ditmaal plant de stuurgroep een volledige vormingsdag met een keuze aan work-
shops. Die vindt plaats op donderdag 20 maart 2014 van 9u tot 14.45u, opnieuw in 
het Diocesaan Pastoraal Centrum, Varkensstraat 6 in Mechelen, waar ook het Vicariaat 
onderwijs gevestigd is.  
5Ŝ ǘƘŜƳŀΩǎ ǎǘŀŀƴ ƴƻƎ ƴƛŜǘ ŀƭƭŜƳŀŀƭ ǾŀǎǘΦ hƴŘŜǊ Ǿoorbehoud kunnen we er al enkele 
opsommen:  

¶ Taak van de preventieadviseur bij werken op school en werken met derden 

¶ Communicatie Preventieadviseur ς werkvloer 

¶ Praktische invulling van speelplaatsdossier 

¶ Risicoanalyse elektrische installaties 

¶ Hoe maak ik een risicoanalyse? 

 
9ƭƪŜ ŘŜŜƭƴŜƳŜǊ Ȋŀƭ ǾƛŜǊ ǘƘŜƳŀΩǎ ƪǳƴƴŜƴ ƪƛŜȊŜƴ ǿŀŀǊǾŀƴ ƘƛƧ ƻŦ ȊƛƧ ŜǊ ŘǊƛŜ ƪŀƴ ǾƻƭƎŜƴΦ 5Ŝ 
ǘƘŜƳŀΩǎ ǿƻǊŘŜƴ ƳŜŜǊƳŀŀƭǎ ƴŀ ŜƭƪŀŀǊ ƎŜƻǊƎŀƴƛǎŜŜǊŘΦ {ƻƳƳƛƎŜ ƛǘŜƳǎ ȊƛƧƴ ǎǇŜŎƛŦƛŜƪ ƻǇ 
preventieadviseurs gericht, andere op zowel preventieadviseurs als directeurs, andere 
personeelsleden en ook bestuurders. 
Ω ǎ aƛŘŘŀƎǎ ǾƻƻǊȊƛŜƴ ǿŜ ƛƴ ŜŜƴ ǿŀǊƳŜ ƳŀŀƭǘƛƧŘΦ 
Ten laatste begin februari 2014 volgt verdere informatie en de uitnodiging om in te 
schrijven. Indien u geïnteresseerd bent, houdt u het best die datum al vrij. 


